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Zusammenfassung

        
Zwischen 1983 und 1987 wurde bei 37 von 100 HIV-Antikörper-positiven Patienten mit 40 bronchopulmonalen Infektionen prospektiv ein abgestuftes diagnostisches Programm durchgeführt, das im wesentlichen aus einer flexiblen Bronchoskopie, verbunden mit einer Lavage, transbronchialen Biopsie und (oder) bronchialem Bürstenabstrich, bestand. Unter Berücksichtigung sämtlicher intravitaler und autoptischer Untersuchungsverfahren hatten 25 der 37 Patienten eine Pneumocystis-carinii-Pneumonie (67,5 %), dreizehn Patienten bakterielle Pneumonien, davon sechs mykobakterielle Infektionen (atypische Mykobakterien n = 4), acht Patienten Neoplasien (pulmonales Kaposi-Sarkom n = 5, Plattenepithelkarzinom n = 2, M. Hodgkin n = 1) und vier Patienten eine Cytomegalievirus-Infektion. Die diagnostische Gesamtausbeute der flexiblen Bronchoskopie betrug 78 %, bezogen auf die Pneumocystis-Pneumonie 91 %.


      
        
Abstract

        
Between 1983 and 1987, a stepwise diagnostic programme was undertaken prospectively in 37 of 100 HIV-positive patients with 40 bronchopulmonary infections. It consisted chiefly of flexible bronchoscopy combined with lavage, transbronchial biopsy and/or removal of bronchial brush cells. Taking into account all examinations performed in life and at autopsy, 25 of the 37 patients had Pneumocystis carinii pneumonia (67.5 %), 13 had bacterial pneumonia, six of these were mycobacterial infections (atypical mycobacteria in four), eight had neoplasms (pulmonary Kaposi's sarcoma in five, squamous-cell carcinoma in two, and Hodgkin's disease in one), and four patients had cytomegalovirus infection. Total diagnostic success of bronchoscopy was 78 %; related to Pneumocystis pneumonia it was 91 %.
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